
Korespondenční volba ve Sněmovně prošla.
„Chovají se jako sňatkoví podvodníci,
nezastaví se před ničím“
- editor007 | 22. června 2024

ČESKO: Češi žijící v zahraničí patrně budou moci už v příštích řádných sněmovních volbách
využít hlasování poštou, nebudou muset osobně na zastupitelské úřady jako doposud.
Spornou koaliční novelu o korespondenční volbě z ciziny dnes schválila Sněmovna hlasy
poslanců vládního tábora. Opoziční hnutí ANO neuspělo s návrhem na opětovné projednání
předlohy ve druhém čtení a hnutí SPD s návrhem na její zamítnutí. Normu nyní dostane k
projednání Senát, který v minulosti opakovaně o korespondenční volbu pro krajany
usiloval.

Ze 168 přítomných poslanců jich pro předlohu hlasovalo 92, a to z koaličních ODS, STAN, KDU-ČSL,
TOP 09 a Pirátů i nezařazený Ivo Vondrák (dříve ANO). Proti bylo 75 poslanců ANO a SPD, jeden z
poslanců ANO se hlasování zdržel. Projednávání korespondenční volby ze zahraničí zabralo
poslancům na plénu zhruba 96 hodin čistého času. Diskusí v nynějším závěrečném schvalování
vyplnili poslanci tři jednací dny a přibližně 12,5 hodiny. Před týdnem stanovila Sněmovna na návrh
koalice na dnešních 13:00 pevný termín hlasování o podobě novely. Ke slovu se v souvislosti s tím
nedostalo 56 řádně přihlášených poslanců výhradně z opozice. Nejdéle trvalo úvodní kolo debaty,
více než 63 hodin.

Obsáhlou diskusi o předloze provázely spory opozice s koalicí především o to, zda je navržená
korespondenční volba v souladu s ústavními požadavky na osobní a tajné hlasování. K častým
argumentům odpůrců patřily obavy ze ztráty důvěry obyvatel k regulérnosti voleb kvůli možným
machinacím. Zastánci hlasování poštou poukazovali na nutnost zpřístupnit volební právo i Čechům v
rozlehlých státech, pro něž je časově i finančně náročné jet kvůli hlasování i stovky kilometrů na
zastupitelský úřad.

Korespondenční formu hlasování, která se týká prezidentských, sněmovních a evropských voleb,
budou moci podle předlohy využít čeští občané, kteří budou zapsáni u místně příslušného
zastupitelského úřadu do voličského seznamu. Museli by včas o hlasování poštou požádat a nahlásí
adresu, na kterou chtějí poslat doručovací a hlasovací obálky a identifikační lístek. Na nich volič
stvrdí podpisem, že hlasoval sám za sebe. Volební lístek si vytisknou z informačního systému správy
voleb, vloží do hlasovací obálky a tu pak s identifikačním lístkem do doručovací obálky, kterou
odešlou zpět zastupitelskému úřadu. Okrskové volební komise v cizině otevřou po ukončení
hlasování doručovací obálky a s pomocí identifikačních lístků zaznamenají ve voličských seznamech
účast voliče. Systém podle předkladatelů v zásadě vylučuje možnost, že by volič hlasoval dvakrát,
tedy i osobně. Zaslané hlasovací obálky pak volební komisaři smísí s ostatními ve volební urně.

Poprvé by Češi v cizině mohli podle předlohy hlasovat dopisem už v příštích řádných volbách do
Sněmovny v roce 2025. Opoziční poslanci kvůli tomu obviňovali koalici z účelové snahy získat nové
voliče. Zástupci vládního tábora zase opozičním hnutím vzkazovali, že se mají snažit zapůsobit na
voliče v zahraničí tak, aby u nich byla úspěšnější.

Sněmovna upravila předlohu šesticí pozměňovacích návrhů ústavně-právního výboru. Hlasy z ciziny
se mají započítávat do čtyř největších krajů místo dvou, což by mělo snížit jejich vliv na rozdělování
mandátů. O tom, do kterého ze čtveřice krajů budou Češi v cizině volit, rozhodne los Státní volební
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komise. Zahraniční Češi v Evropě budou vybírat poslance ze dvou krajů, přičemž jeden z nich bude
určen pro voliče ze zemí v pásu od Británie a Nizozemska přes Francii po Španělsko. Další připadne
Čechům v Americe a čtvrtý zbývajícím krajanům. I v případě, že by volič odhlasoval poštou, zůstane
mu právo volit později osobně na zastupitelském úřadu. Hlas zaslaný poštou by se v takovém případě
vyřadil. Opatření souvisí s možným ovlivňováním voliče při korespondenčním hlasování jeho okolím.
Volič v zahraničí bude moct na základě plných mocí vyzvednout na zastupitelském úřadu hlasovací
sady nejvýše pro sedm dalších lidí. Ke schváleným úpravám patří i návrh, podle kterého budou moci
do volebních komisí na zastupitelských úřadech nominovat své zástupce kandidující politické strany.

Dolní komora zamítla pozměňovací návrhy poslanců opozičního hnutí ANO. Radek Vondráček
prosazoval účinnost novely od roku 2026 a vyloučení voleb do Evropského parlamentu z možnosti
korespondenční volby kvůli údajně největšímu riziku dvojího hlasování. Berenika Peštová neuspěla se
zúžením možnosti hlasování poštou z ciziny na ty Čechy, kteří mají v ČR trvalé bydliště, nemovitost
nebo v tuzemsku platí daně či odvody.

Sněmovna nepřijala ani několik spíše technických pozměňovacích návrhů poslanců nejsilnějšího
opozičního hnutí. Patřilo k nim i povinné opatření hlasovacích lístků grafickým kódem, což mělo
podle zdůvodnění díky možnosti jejich načtení mobilním telefonem usnadnit volební akt zejména
lidem se zrakovým postižením.

Závěrečné schvalování korespondenční volby začalo minulý týden ve středu a zabralo zhruba devět
hodin čistého času, převážně kvůli opozičním výtkám. Lídr SPD Tomio Okamura označil
korespondenční volbu za „útok na svobodu, legitimitu a regulérnost voleb“. Tvrdí, že její zavedení by
mohlo usnadnit manipulace a podvody s hlasy. „Je to forma, která otevírá dveře k podvodům a
manipulacím s hlasy. Je to neakceptovatelné,“ dodal Okamura.

Podobný názor zastává Karel Havlíček, místopředseda ANO. „Je jasné, že pětikoalice si to zítra
schválí, dala nekompromisně pevné hlasování. Ukončí to formou, o které Petr Fiala, když byl v
opozici, prohlásil, že jde o znásilnění jednacího řádu. Podotýkám, že jsme tak učinili jednou, po 1,5
roce obstrukcí kvůli EET. Oni tak činí každé čtvrtletí. Nám už zbývá jen vzkázat lidem, že tahle
neúspěšná vládní parta se nezastaví před ničím. V Česku už prokoukli, že se chovají jako sňatkoví
podvodníci, tak zkouší s kytkou v klopě zaujmout v cizině,“.

Korespondenční volba podle Rakušana případným testem ústavnosti projde

Ministr vnitra Vít Rakušan (STAN) na základě zkušeností z dalších zemí předpokládá, že
korespondenční volba případným ústavním testem projde. Nezakládá nějakou diskriminaci ve
volebním systému, řekl novinářům po schválení normy dolní komorou. Předsedkyně Sněmovny
Markéta Pekarová Adamová (TOP 09) doplnila, že návrh zákona nyní rychle postoupí Senátu tak, aby
voliči v zahraničí mohli pohodlněji hlasovat co nejdříve. Představitelé vládní koalice chtějí, aby se tak
poprvé stalo ve sněmovních volbách v příštím roce.

Korespondenční volba prošla sněmovnou! Zhruba 90 hodin obstrukcí opozice, ze kterých
ale nelituji ani minuty našeho boje. Protože jsme se rozhodli lidem usnadnit možnost
volit. A dotáhli jsme to, co jim předchozí vlády léta slibovaly.
pic.twitter.com/qavw109F7B

— Vít Rakušan (@Vit_Rakusan) June 21, 2024

Podle šéfa klubu KDU-ČSL Aleše Dufka vážili předkladatelé změny navrhované i opozicí na
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lékárenských vahách a také proces přijetí normy byl demokratický. K dotazu na zavedení
elektronické volby zástupci koalice uvedli, že je nejdříve nutné zvládnout digitalizaci v běžných
službách státu, až později se zaměřit i na téma voleb po internetu. Pekarová Adamová uvedla, že
volba na dálku by měla být přístupná i lidem v Česku. V příštím volebním období by bylo možné k
tomu směřovat, řekla.

Korespondenční volba prošla sněmovnou ��

Volby mají být přístupné pro všechny občany, bez ohledu na to, kde zrovna žijí.

Děláme, co je třeba. pic.twitter.com/bj8ug4RTrV

— Petr Fiala (@P_Fiala) June 21, 2024

Podle Rakušana opozice při schvalování návrhu neprojevila zájem o kompromis. Norma podle něj
není revoluční. Jak uvedl předseda frakce občanských demokratů Marek Benda, navrhovatelé
nakonec přistoupili na tři změny požadované opozicí.

Korespondenční volba je čistokrevné zlo. Říkáme to dlouhodobě. A předkládáme k
tomuto našemu pevnému názoru množství jasných, silných a nezpochybnitelných
argumentů. Vláda @P_Fiala ji dnes protlačila na sílu Sněmovnou. Podle mě to znamená
konec důvěry občanů v demokratické volby… pic.twitter.com/PSZTaW8wYD

— Radim Fiala (@RadimFialacz) June 21, 2024

Ze 168 dnes přítomných poslanců jich hlasovalo pro 92, a to z koaličních ODS, STAN, KDU-ČSL, TOP
09 a Pirátů i nezařazený Ivo Vondrák (dříve ANO). Proti bylo 75 poslanců ANO a SPD, jeden z
poslanců ANO se hlasování zdržel. Projednávání korespondenční volby ze zahraničí zabralo
poslancům na plénu zhruba 96 hodin čistého času. Diskusí v nynějším závěrečném schvalování
vyplnili poslanci tři jednací dny a přibližně 12,5 hodiny.

Obsáhlou diskusi o předloze provázely spory opozice s koalicí především o to, zda je navržená
korespondenční volba v souladu s ústavními požadavky na osobní a tajné hlasování. K častým
argumentům odpůrců patřily obavy ze ztráty důvěry obyvatel k regulérnosti voleb kvůli možným
machinacím. Zastánci hlasování poštou poukazovali na nutnost zpřístupnit volební právo i Čechům v
rozlehlých státech, pro něž je časově i finančně náročné jet kvůli hlasování i stovky kilometrů na
zastupitelský úřad.

„Vládní koalice se tváří, že v korespondenční volbě jim jde o usnadnění a rovnost voleb pro všechny,
ale všichni víme, že ve skutečnosti jde o něco jiného,“ míní též poslankyně ANO Jana Mračková
Vildumetzová, která navrhovala, aby mohli slabozrací či nevidomí lidé volit také pomocí QR kódu. Její
návrh však nakonec z koalice podpořili pouze dva poslanci ODS.

„Po Česku fialovci betonují i v zahraničí. Přesně jak před volbama říkal premiér Petr Fiala,
korespondenční volba je risk a nepotřebujeme ji,“ připojil komentátor Petr Holec.

„Vládní koalice dnes svým hlasováním potvrdila, že jim ve skutečnosti nejde o zvýšení komfortu u
voleb,“ dodal k tomu též poslanec Patrik Nacher (ANO).
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A lidovecký senátor Jiří Čunek nastínil obavy, že by při hlasování v Senátu, kam nyní návrh poputuje,
převládl názor senátorů a že by hlasovali jen podle názorů svých stran. „Korespondenční volba jde do
Senátu a já jsem zvědavý, kolik mých kolegů bude hlasovat podle svého nejlepšího vědomí a svědomí,
jak jsme všichni slíbili. Obávám se ale, že nad ústavním slibem opět zvítězí věrnost stranickým
legitimacím… Za Vsetínsko, které v Senátu zastupuji, každopádně pro tenhle paskvil ruku
nezvednu,“ avizoval Čunek.

Vondráček: Koalice prosadila korespondenční volbu silou bez rozumné domluvy

Koalice si z korespondenční volby udělala svůj fetiš, který prosadila za každou cenu silou bez nějaké
rozumné domluvy. Na dnešní tiskové konferenci to řekl předseda sněmovního ústavně-právního
výboru Radek Vondráček (ANO). Šéfka klubu ANO Alena Schillerová považuje za předčasné sdělovat,
zda se hnutí obrátí na Ústavní soud kvůli pevnému termínu hlasování ve Sněmovně.

Projednávání podle Vondráčka “obohatilo” českou politickou kulturu o několik násilných hlasování v
rozporu s jednacím řádem. Před týdnem stanovila Sněmovna na návrh koalice na dnešních 13:00
pevný termín hlasování o podobě novely. Projednávání zabralo poslancům na plénu zhruba 96 hodin
čistého času. Diskusí v nynějším závěrečném schvalování vyplnili poslanci tři jednací dny a přibližně
12,5 hodiny. Ke slovu se v souvislosti s pevným termínem hlasování nedostalo 56 řádně přihlášených
poslanců výhradně z opozice.

Návrh podle Vondráčka může opět ještě více “rozsekat českou společnost”. “Mohli jsme se vždycky
hádat, ale aspoň nikdo nikdy nezpochybňoval volební systém. Korespondenční volba má obrovský
potenciál být nějakou Pandořinou skříňkou a objeví se nějaké pochybnosti o důvěryhodnosti voleb,”
poznamenal.

Pokud je Sněmovna rozdělena na přibližně dvě stejné poloviny, kdy jedna varuje před tím, že se
schyluje k narušení principu osobní, svobodné a tajné volby, a druhá se místo jednání rozhodne
všechny otázky hodit ze stolu, přerušit debatu a využít momentální převahy, je podle Schillerové
“cosi shnilého ve státě českém”.

Považuje za předčasné sdělovat, zda se ANO obrátí na Ústavní soud kvůli pevnému termínu
hlasování. “Je příliš brzo, korespondenční volbu čeká Senát, podpis prezidenta, musí nabýt účinnosti.
Pak to bezesporu probereme s našimi ústavními experty,” podotkla. Za sebe řekla, že je k tomu
skeptická vzhledem k dosavadní rozhodovací praxi Ústavního soudu.

Dolní komora nepřijala několik spíše technických pozměňovacích návrhů poslanců nejsilnějšího
opozičního hnutí. Patřilo k nim i povinné opatření hlasovacích lístků grafickým kódem, což mělo
podle zdůvodnění díky možnosti jejich načtení mobilním telefonem usnadnit volební akt zejména
lidem se zrakovým postižením.

To mimo jiné kritizovala poslankyně Jana Mračková Vildumetzová (ANO), podle níž byl návrh
připravován ve spolupráci s ministerstvem vnitra. Lidé se zdravotním postižením podle ní nemají
jistotu, zda do volební urny je vložen hlasovací lístek, který oni skutečně chtějí.
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